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Pünkösdi homília az újonnan megkereszteltekhez
Amit most láttok az Isten oltárán, az elmúlt éjjelen is láttátok; de hogy micsoda, 
mi akar lenni, s milyen nagy dolog szakramentumát foglalja magában, még nem 
hallottátok. Amit tehát láttok, az kenyér és kehely. Szemetek is ezt adja hírül. 
Hitetek viszont, amelyet nevelni kell, mást követel: a kenyér Krisztus teste, a ke
hely Krisztus vére. Röviden ennyi elhangzott ugyan, s ez talán elég is a hitnek, de 
a hit nevelésre vágyik. Azt mondja ugyanis a próféta: „Ha nem hisztek, nem fog
tok érteni." (íz 7,9 LXX) Azt mondhatjátok erre nekem: Azt parancsoltad, hogy 
higgyünk. Fejtsd ki, hogy értsük! Valakinek a lelkében ugyanis ilyen gondolat tá
madhat: A mi Urunk, Jézus Krisztus tudjuk, honnan vett testet: Szűz Máriától; 
mint csecsemőnek, tej volt a tápláléka, gondozták, felnőtt, ifjúvá serdült, a zsidók
tól üldözést szenvedett, fára szegezték, fán halt meg, a fáról levették, eltemették, 
harmadnapon föltámadott, s amely napon akart, mennybe ment; oda emelte 
a testét, s onnan jön el, hogy ítélje az élőket és holtakat, s most ott ül az Atya jobb
ján. Miképpen az ő teste hát a kenyér, és a kehely, vagy az, ami a kehelyben van, 
miképpen az ő vére? Ezeket, testvérek, azért mondjuk szakramentumoknak, mivel 
mást látunk bennük s mást értünk alattuk. Amit látunk, annak testi jellege van, 
amit megértünk, annak lelki gyümölcse van. Ha tehát meg akarod érteni Krisztus 
testét, hallgasd meg az Apostolt, aki ezt mondja a hívőknek: „Ti Krisztus teste 
vagytok, és tagjai." (lKor 12,27) Ha tehát ti Krisztus teste és tagjai vagytok, a ti 
misztériumotok helyeztetett el az Úr asztalára: a ti misztériumotokat veszitek. Ar
ra, ami ti vagytok, Ament válaszoltok, és válaszotokkal aláírjátok. Azt hallod 
ugyanis: „Krisztus teste", és válaszolsz: „Ámen". Légy tehát Krisztus teste, hogy 
igaz legyen az Ámen. Tehát miért a kenyérben? Semmit nem hozunk itt elő a ma
gunkéból — ugyanúgy az Apostolt hallgatjuk, aki erről a Szentségről szólván ezt 
mondja: „Egy a kenyér, egy test vagyunk sokan." (IKor 10,17) Értsétek meg és 
örüljetek: egység, igazság, kegyesség, szeretet. Egy kenyér. Ki ez az egy kenyér? 
Egy test sokan. Emlékezzetek csak, hogy a kenyér nem egy magból lesz, hanem 
sokból! Amikor kiűzetett belőletek az ördög, mintegy őröltettetek. Amikor megke- 
resztelkedtetek, mintegy behintettetek. Amikor a Szentlélek tüzét befogadtátok, 
mintegy megsüttettetek. Legyetek az, amit láttok, és fogadjátok be, ami vagytok! 
Ezt az Apostol a kenyérről mondta, de a kehelyről is elég világosan megmutatta, 
hogy mit kell értenünk, még ha nem is mondta meg. A látható kenyérhez ugyanis 
sok magot hintenek egybe, hogy az legyen, amit a Szentírás a hívőkről mond: 
„Szívük, lelkűk egy vala Isten iránt"(ApCsel 4,32) így van a borral is. Testvérek, 
emlékezzetek csak, honnan van a bor! Sok szőlőszem csüng a fürtben, de a szőlő
szemek leve egybe ömlik. így jelölt meg minket Krisztus Urunk is, azt akarta, hogy 
hozzá tartozzunk, békességünk és egységünk misztériumát szentelte meg aszta
lán. Aki az egység misztériumát veszi, és nincs meg benne a békesség köteléke, 
nem misztériumot vesz a maga javára, hanem bizonyságot maga ellen....
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